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Protokół XX/21 

XX Sesji VIII Kadencji Rady Gminy Raczki 

odbytej w dniu 29 marca 2021 r. 

 

Obrady XX Sesji Rady Gminy rozpoczęły się o godz. 10
00

 i trwały do godz. 11
00

. 
 

Miejsce obrad Szkoła Podstawowa w Raczkach ul. Sportowa 1, 16-420 Raczki. 
 

Radni obecni na sali obrad: 

1. Bartoszewicz Witold 

2. Dębski Jacek 

3. Kłoczko Wiesław 

4. Król Jan 

5. Krzykwa Janusz 

6. Naruszewicz Piotr 

7. Olfier-Halicka Katarzyna 

8. Olszewski Jan 

9. Ostapowicz Ewa 

10. Ostrowski Stanisław 

11. Słowikowski Piotr 

12. Staniszewski Leszek 

13. Sutuła Antoni 

14. Artur Tylman 
 

Ponadto w obradach uczestniczyli: 

Wójt Gminy Raczki – Pan Andrzej Szymulewski 

Zastępca Wójta Gminy – Pani Ewa Konstantynowicz 

Skarbnik Gminy – Pani Agnieszka Grzędzińska 

Radca prawny – Pan Jerzy Lewczuk 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji - Pan Mariusz Zalewski 

Dyrektor Gminnego Ośrodka Kultury w Raczkach – Anna Dorota Halicka 

Inspektor ds. obsługi Rady Gminy – Pani Danuta Grabowska 

Uczestnictwo sołtysów i mieszkańców zostało ograniczone w związku z wprowadzonym ograniczeniem 

związanym z przeciwdziałaniem zarażeniom COVID-19. 
 

Pkt 1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
 

Sesję otworzył Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski wypowiadając formułę: 
 

„Otwieram XX Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Powitał przybyłych na sesję Rady Gminy Raczki gości: Wójta Gminy Raczki Pana Andrzeja 

Szymulewskiego, Zastępcę Wójta Gminy Panią Ewę Konstantynowicz, Skarbnika Gminy Panią 

Agnieszkę Grzędzińską, Radcę prawnego Pana Jerzego Lewczuka, Dyrektor Gminnego Ośrodka Kultury 

w Raczkach – Annę Dorotę Halicką, Kierownika Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pana 

Mariusza Zalewskiego, Państwa Radnych, pracowników Urzędu Gminy i wszystkich obecnych na Sesji. 
 

Pan Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że na ustawowy skład zgodnie z listą obecności w obradach 

uczestniczy 14 radnych, w związku z tym obrady Rady Gminy są prawomocne. 

 

Pkt 2. Przyjęcie porządku obrad. 
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Porządek obrad sesji Radni otrzymali w zawiadomieniu o zwołaniu sesji z dnia 17.03.2021 r. wraz  

z materiałami do poszczególnych punktów.  

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że na wniosek Wójta proponuje się 

wprowadzić do porządku obrad dodatkowy punkt, po pkt 11, dotyczący projektu uchwały w sprawie 

określenia wzoru wniosku o przyznanie dodatku mieszkaniowego oraz wzoru deklaracji o dochodach 

gospodarstwa domowego. Jeżeli nie ma więcej propozycji zamian to proszę o przegłosowanie 

przedstawionego porządku obrad. 

Do porządku obrad nie zgłoszono dalszych wniosków, wobec czego Przewodniczący Rady poddał pod 

głosowanie porządek obrad. W wyniku głosowania jawnego 14 głosami „za” został przyjęty przez Radę 

Gminy następujący porządek obrad XX Sesji Rady Gminy Raczki: 

1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z obrad XIX Sesji Rady Gminy. 

4. Sprawozdanie Wójta z działalności w okresie międzysesyjnym. 

5. Interpelacje i zapytania radnych (składane w formie papierowej).  

6. Sprawozdanie z działalności Biura Obsługi Szkół w Raczkach za 2020 r. 

7. Sprawozdanie z działalności Gminnej Biblioteki Publicznej w Raczkach za 2020 r. 

8. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Kultury w Raczkach za 2020 r. 

9. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Raczkach za 2020 r. 

10. Sprawozdanie z realizacji zadań z zakresu wspierania rodziny za 2020 r. 

11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Raczki do realizacji Programu 

„Asystent osobisty osoby niepełnosprawnej” – edycja 2021 realizowanego ze środków Funduszu 

Solidarnościowego. 

12. Rozpatrzenie projekt uchwały w sprawie określenia wzoru wniosku o przyznanie dodatku 

mieszkaniowego oraz wzoru deklaracji o dochodach gospodarstwa domowego. 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji. 

14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz 

bezdomności zwierząt na terenie Gminy Raczki. 

15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Raczki na lata 2021– 2026. 

16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2021 r. 

17. Odpowiedzi na zapytania i wolne wnioski Radnych. 

18. Zamknięcie obrad. 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 13 pkt 2 do niniejszego protokołu. 

 

Pkt 3. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że protokół z XIX Sesji Rady Gminy 

wyłożony był do wglądu w Urzędzie Gminy, jak również projekt protokołu został udostępniony na 

stronie BIP Urzędu Gminy Raczki. Pan Przewodniczący zapytał, czy były jakieś uwagi do protokołu. 

Pracownik ds. obsługi Rady Gminy stwierdził, że nie było uwag. Przewodniczący Rady poddał pod 

głosowanie przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 

W wyniku głosowania jawnego protokół z poprzedniego posiedzenia został przyjęty głosami 14 „za” 

przez Radę Gminy. 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 13 pkt 3 do niniejszego protokołu. 

 

Pkt 4. Sprawozdanie z działalności Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – zwrócił się do mieszkańców za pośrednictwem przekazu 

audiowizualnego obrad Rady Gminy z informacją, że w następnym tygodniu zostanie ogłoszony nabór 
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wniosków dla projektów grantowych współfinansowanych w ramach Regionalnego Programu 

Operacyjnego Województwa Podlaskiego na lata 2014-2020, Osi Priorytetowej V. Gospodarka 

niskoemisyjna, Działanie 5.1 Energetyka oparta na odnawialnych źródłach energii (fotowoltaika). 

Informacje, wnioski z tym związane będą umieszczone na stronie internetowej Gminy Raczki. Wszelkie 

wyjaśnienia, odpowiedzi w tym zakresie będzie można uzyskać od pracowników Urzędu Gminy. 

Kolejna informacja dotyczy mieszkańców Podwysokiego, Bakaniuka i Józefowa, tj. w przyszłym 

tygodniu zostanie podpisana umowa z Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na budowę studni 

głębinowej oraz na zadania dotyczące kanalizacji ulicy Zielonej w Raczkach. 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – w imieniu swoim, samorządu i mieszkańców podziękował 

Pani Prezes Banku Spółdzielczego Rutka Tartak Marcie Protasiewicz i całemu Zarządowi Banku za 

wysłuchanie naszych próśb o założenie bankomatu, który znajduje się w budynku tut. Banku i czynny jest 

całodobowo. 
 

Radni nie wnieśli uwag do sprawozdania z działalności Wójta. 
 

Załącznik Nr 1. – Sprawozdanie Wójta z pracy w okresie między sesjami. 

 

Pkt 5. Interpelacje i zapytania radnych (składane w formie papierowej). 
 

Nie zostały wniesione interpelacje i zapytania radnych. 
 

Wiceprzewodniczący Rady Stanisław Ostrowski – skierował apel w sprawie uprzątnięcia śmieci 

zalegających na poboczach dróg gminnych i dróg powiatowych. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – wyjaśnił, że od wczoraj rozpoczęte zostały prace dotyczące 

sprzątania poboczy w Raczkach, także w dniu wczorajszym w godzinach wieczornych na ulicach  

w Raczkach jeździła zamiatarka. Teraz prace prowadzone są w kierunku Dowspudy i okolicach Szkoły 

Podstawowej. Dalej prace porządkowe będą prowadzone w okolicach ul. Nadrzecznej. Sukcesywnie 

wszystkie pobocza, przystanki na terenie Gminy zostaną uprzątnięte przez naszych pracowników 

gospodarczych oraz pracowników ZGKiM-u. 

Odnośnie dróg powiatowych to wystąpimy z pismem z prośbą o uprzątniecie poboczy do zarządcy tych 

dróg. 
 

Radny Leszek Staniszewski – zwrócił się do Wójta z prośbą od mieszkańców wsi Krukówek w sprawie 

porównania nawierzchni dróg żwirowych. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że prace równiarką zostały rozpoczęte  

i sukcesywnie te drogi zostaną poprawione. Podobnie wygląda sprawa dotycząca uzupełniania poboczy 

dróg. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – zwrócił się do rolników, aby podczas wykonywania 

prac polowych, szczególnie w okresie opadów deszczu, dbali o czystość dróg, po których poruszają się ze 

sprzętem rolniczym. Zdaje sobie sprawę, że jest to trudne, ale musimy dbać o bezpieczeństwo innych 

kierowców poruszających się po tych drogach. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – nadmienił, że jest do dyspozycji zamiatarka drogowa 

ciągnikowa, którą można wypożyczyć od ZGKiM-u. 

 

Pkt 6. Sprawozdanie z działalności Biura Obsługi Szkół w Raczkach za 2020 r. 
 

Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego sprawozdania.  
 

Załącznik Nr 2. – Sprawozdanie z działalności Biura Obsługi Szkół w Raczkach za 2020 r. 
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Pkt 7. Sprawozdanie z działalności Gminnej Biblioteki Publicznej w Raczkach za 2020 r. 
 

Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego sprawozdania.  
 

Załącznik Nr 3. – Sprawozdanie z działalności Gminnej Biblioteki Publicznej w Raczkach za 2020 r. 

 

Pkt 8. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Kultury w Raczkach za 2020 r. 
 

Dyrektor GOK Pani Anna Dorota Halicka – omówiła sprawozdanie z działalności jednostki, a także 

przedstawiła informacje dotyczące wykonanych prac remontowych w budynku GOK-u oraz 

Raczkowskiego Domu Regionalnego, prac porządkowych przyległego do niego terenu i w pozostałych 

budynkach gospodarczych. Podziękowała Radnym i Panu Wójtowi za umożliwienie przeprowadzenia 

tychże prac poprzez przekazanie na ten cel środków finansowych z budżetu gminy. 

Przedstawiła problematykę dotyczącą organizacji imprez i wydarzeń kulturalnych oraz pozostałych 

stałych zajęć prowadzonych w GOK-u w okresie trwania pandemii oraz realizację programu grantowego 

Dom Kultury+ Inicjatywy Lokalne 2020. Podziękowała za ubiegłoroczną współpracę i wyraziła nadzieję, 

że obecny rok będzie udany. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – stwierdził, że bardzo dobrze współpracuje się z Panią 

Dyrektor GOK w wszelakich zagadnieniach, czy to dotyczy organizacji imprez kulturalnych, czy spraw 

remontowych. Jest to osoba konkretna i nad wyraz skrupulatna, dbająca o poprawę wizualną GOK-u.  
 

Radny Leszek Staniszewski – stwierdzi, że Pani Dyrektor jest z postury drobną osobą, ale o ogromnym 

zaangażowaniu w sprawy kulturalne naszej Gminy. 
 

Radni nie wnieśli dalszych zapytań, uwag do przedstawionego sprawozdania.  
 

Załącznik Nr 4. – Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Kultury w Raczkach za 2020 r. 

 

Pkt 9. Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Raczkach za 2020 r. 

 

Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego sprawozdania.  
 

Załącznik Nr 5. – Sprawozdanie z działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej  

w Raczkach za 2020 r. 

 

Pkt 10. Sprawozdanie z realizacji zadań z zakresu wspierania rodziny za 2020 r. 

 

Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego sprawozdania. 
 

Załącznik Nr 6. – Sprawozdanie z realizacji zadań z zakresu wspierania rodziny za 2020 r. 
 

Pkt 11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przystąpienia Gminy Raczki do realizacji 

Programu „Asystent osobisty osoby niepełnosprawnej” – edycja 2021 realizowanego ze środków 

Funduszu Solidarnościowego.  
 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 

członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 

poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
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Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 14 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 7.– Uchwała Nr XX/154/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 13 pkt 11 do niniejszego protokołu. 

 

Pkt 12. Rozpatrzenie projekt uchwały w sprawie określenia wzoru wniosku o przyznanie dodatku 

mieszkaniowego oraz wzoru deklaracji o dochodach gospodarstwa domowego. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poinformował Radnych, że z przyczyn technicznych nad tym 

projektem uchwały głosowanie odbędzie się w sposób tradycyjny, t.j. poprzez podniesienie ręki, bez 

użycia urządzeń do głosowania. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 

członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 

poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 14 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 8.– Uchwała Nr XX/155/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 13 pkt 12 do niniejszego protokołu. 

 

Pkt 13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – odczytał treść projektu uchwały: „Rada Gminy Raczki po 

zapoznaniu się z rekomendacją Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Gminy Raczki, postanawia nie 

uwzględnić petycji wniesionej w dniu 15 stycznia 2021 r. przez Międzynarodową Koalicję dla Ochrony 

Polskiej Wsi pt.: Listu otwartego do Prezydenta RP, Członków Rządu RP, Posłów, Senatorów, Wójtów i 

Radnych Gmin w Polsce „Alarm! STOP zabójczemu GMO – STOP niebezpiecznej SZCZEPIONCE!”.” 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 

członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 

poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 14 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 9.– Uchwała Nr XX/156/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 13 pkt 13 do niniejszego protokołu. 

 

Pkt 14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi 

oraz bezdomności zwierząt na terenie Gminy Raczki. 
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Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że ten Program jest podejmowany przez 

Radę, co roku, co wynika z nadrzędnych przepisów. Nadmienił, że obecnie zwierzęta przebywają w 

Schronisku dla bezdomnych zwierząt „Sonieczkowo” Żarnowie Pierwszym. Umowa z poprzednim 

schroniskiem została rozwiązana. Na realizację Programu w 2021 roku zabezpiecza się w budżecie 

Gminy kwotę 70.000 zł, z tego na: 

- zadania realizowane na podstawie umowy przez Schronisko dla zwierząt – 57.000 zł, 

- zadania realizowane na podstawie umowy przez Gabinet Weterynaryjny – 2.500 zł, 

- zadania realizowane na podstawie umowy przez gospodarstwo rolne – 500 zł, 

- opiekę nad wolno żyjącymi kotami – 1.500 zł, 

- edukację mieszkańców – 500 zł, 

- sterylizację i kastrację zwierząt posiadających właściciela – 8.000 zł. 

Uważam, że Gmina właściwie wywiązuje się z realizacji tego Programu. 
 

Radny Pan Witold Bartoszewicz – zapytał, jak wygląda opieka nad kotami wolno żyjącymi? 

 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że w ramach tej opieki nad kotami część 

żywności jest kupowane, część środków jest przekazywane dla Towarzystwa opieki nad kotami na terenie 

Suwałk, gdzie znajdują swoje schronienie koty z naszej Gminy. W ramach prowadzonego programu na 

terenie naszej Gminy zostało wysterylizowanych ok. 200 zwierząt, co pozwoliło na zmniejszenie 

populacji zwierząt o ok. 30 %. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 

członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 

poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 14 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 10.– Uchwała Nr XX/157/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 13 pkt 14 do niniejszego protokołu. 

 

Pkt 15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Raczki na lata 2021– 2026. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła propozycje zmian w następującym zakresie: 

- urealniono wykonanie budżetu i pozostałych wartości za 2020 rok po sporządzeniu sprawozdawczości 

za 2020 r.,  

- w prognozie 2021 r. urealniono wielkości dochodów budżetowych na kwotę - 32.042.015 zł i wydatków 

budżetowych na kwotę - 35.162.293,50 zł, w związku z wprowadzonymi zmianami w budżecie, w tym 

poszczególnych kategorii wydatków wymaganych przepisami rozporządzenia Ministra Finansów  

w sprawie WPF.  

Deficyt budżetu na rok bieżący wynosi - 3.120.278,50 zł i planuje się, że zostanie on pokryty wolnymi 

środkami, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt 6 ustawy oraz przychodami z niewykorzystanych 

środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków 

nimi finansowanych związanych ze szczególnymi zasadami wykonywania budżetu określonymi w 

odrębnych ustawach. Dokonano zmiany planu przychodów na rok 2021 w zakresie zwiększenia planu 

wolnych środków pozostałych z rozliczenia roku 2020 oraz wprowadzono plan środków pieniężnych, 

wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków nimi finansowanych związanych ze szczególnymi 



7 

zasadami wykonywania budżetu. W związku z powyższymi zmianami plan przychodów w tym roku 

wynosi - 3.815.582,50 zł. Ponadto dokonano zmian w zakresie dochodów i wydatków na programy  

i projekty realizowane z dofinansowaniem UE w roku bieżącym i w roku 2022. W załączniku 

dotyczącym przedsięwzięć realizowanych w latach 2020 - 2023 urealniono kwotę przedsięwzięć 

majątkowych dotyczących zadania pn. „Mikroinstalacje OZE na terenie Gminy Raczki - Projekt 

Grantowy” w kwocie 1.296.750 zł oraz zadania dotyczącego „Modernizacji sali sportowej przy Szkole 

Podstawowej w Raczkach” w kwocie 700.000 zł przypadających do realizacji w latach 2021-2022. 

Łączne nakłady finansowe zadań objętych wykazem przedsięwzięć stanowią wartość - 4.201.862 zł. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 

członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 

poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Salę obrad opuścił 1 Radny Leszek Staniszewski. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 13 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 11.– Uchwała Nr XX/158/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 13 pkt 15 do niniejszego protokołu. 

 

Pkt 16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2021 r. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła propozycje zmian w następującym zakresie: 

- dokonuje się zmian w planie dochodów budżetu Gminy w zakresie zwiększenia dochodów własnych  

o kwotę - 1.101.000 zł, które dotyczą wprowadzenia do budżetu dotacji na dofinansowanie projektu pn.: 

"Mikroinstalacje OZE na terenie Gminy Raczki - Projekt Grantowy ", środków z Narodowego Centrum 

Kultury na dofinansowanie zakupu wyposażenia GOK oraz zwiększenia dochodów na zadania zlecone  

o kwotę - 8.213 zł dotyczących dotacji na refundację wydatków USC i ewidencji ludności poniesionych 

w 2020 r. oraz zmniejszenia dochodów własnych o kwotę - 43.558 zł, w związku z aktualizacją planu 

subwencji oświatowej na rok bieżący, 

- dokonuje się zwiększenia planu wydatków własnych o kwotę - 2.620.456 zł dotyczących wprowadzenia 

planu wydatków inwestycyjnych dotyczących realizacji zadań pn.: "Mikroinstalacje OZE na terenie 

Gminy Raczki - Projekt Grantowy", "Doposażenie Gminnego Ośrodka Kultury w Raczkach"  

i "Modernizacja sali gimnastycznej przy Szkole Podstawowej w Raczkach", zwiększenia planu wydatków 

projektu "Rozwój gospodarki wodno-ściekowej na terenie Gminy Raczki" oraz zwiększenia planu 

wydatków bieżących dotyczących dotacji dla Stowarzyszenia "Edukator" i Augustowsko-Suwalskiego 

Towarzystwa Naukowego, zakupu materiałów i usług, natomiast zmniejszono plan dotacji dla 

Stowarzyszenia "Edukator" dla klasy "0" o kwotę - 10.357 zł,  

- wprowadzono plan wydatków na trzy zadania inwestycyjne o łącznej wartości - 1.420.000 zł oraz 

zwiększono plan wydatków na zadanie dotyczące infrastruktury wodociągowej o kwotę - 1.091.240 zł, 

- urealniono plan wydatków na programy i projekty realizowane z udziałem środków pochodzących  

z Unii Europejskiej w zakresie wprowadzenia wydatków majątkowych na projekt pn.: "Mikroinstalacje 

OZE na terenie Gminy Raczki - Projekt Grantowy" i zwiększenia planu wydatków na projekt pn.: 

"Rozwój gospodarki wodno-ściekowej na terenie Gminy Raczki", 
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- urealniono plan przychodów gminy na rok bieżący w zakresie zwiększenia planu wolnych środków,  

o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt 6 ustawy o kwotę - 1.476.907 zł oraz wprowadzono plan 

niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, wynikających z rozliczenia 

dochodów i wydatków nimi finansowanych związanych ze szczególnymi zasadami wykonywania 

budżetu - 67.537 zł,  

- urealniono plan dotacji dla jednostek nie należące do sektora finansów publicznych.  

Po dokonanych zmianach budżet Gminy Raczki wynosi po stronie dochodów ogółem – 32.042.015 zł,  

a po stronie wydatków ogółem – 35.162.293,50 zł. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 

członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 

poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 13 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 12.– Uchwała Nr XX/159/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 13 pkt 16 do niniejszego protokołu. 

 

Pkt 17. Odpowiedzi na zapytania i wolne wnioski radnych. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – odczytał pismo z Ministerstwa Infrastruktury Departamentu 

Dróg Publicznych: „Szanowny Panie Przewodniczący, w nawiązaniu do Stanowiska nr 1/2021 Rady 

Gminy Raczki z dnia 15 lutego br. w sprawie poparcia budowy Via Carpatia po trasie przebiegu dk nr 8  

i połączenia jej z Via Baltica w miejscowości Raczki przekazanym do Ministerstwa infrastruktury, 

przekazuję informacje i stanowisko w sprawie. 

W dniu 19 maja 2016 r. Rada Ministrów podjęła decyzję, którą zmieniono rozporządzenie Rady 

Ministrów w sprawie sieci autostrad i dróg ekspresowych z dnia 15 maja 2004 r., przedłużając drogę 

ekspresową S16 o odcinek Ełk-Knyszyn. Uzupełnienie sieci dróg szybkiego ruchu o ten odcinek 

uzasadnione było zapewnieniem ciągłości szlaku Via Carpatia na terenie Polski poprzez drogi klasy S. 

Nowy fragment drogi S16 zwiększy dostępność obszaru województwa warmińsko-mazurskiego  

z kierunku wschodniego i południowego, a także stanowić będzie znaczne ułatwienie dla transportu 

międzynarodowego, zwłaszcza na kierunku Białoruś – polskie porty bałtyckie. Powyższa zmiana jest też 

potwierdzeniem faktu, że realizacja szlaku Via Carpatia na terenie Polski ma charakter priorytetowy. 

Dodatkowo realizacja drogi S16 na tym odcinku będzie stanowiła naturalne, najkrótsze połączenie 

pomiędzy stolicami sąsiadujących województw, a zatem będzie spełniała również istotna rolę  

w kontekście krajowym. Budowa spójnej i logicznej sieci transportowej jest standardem, do którego 

chcemy dążyć. 

Zadanie dotyczące drogi ekspresowej S16 Ełk-Knyszyn znajduje się na wczesnym etapie procesu 

przygotowawczego. Obecnie prowadzone są działania, których celem jest wykonanie studium techniczno 

–ekonomiczno -środowiskowego (STEŚ) wraz z materiałami do decyzji o środowiskowych 

uwarunkowaniach realizacji przedsięwzięcia. Dnia 14 stycznia 2019 r. zawarta została umowa, której 

przedmiotem jest wykonanie STEŚ drogi krajowej S16 na odcinku: Ełk-Knyszyn wraz z analizą  

i prognozą ruchu oraz materiałami do wniosku o wydanie decyzji środowiskowej. Wykonawcą zadania 

jest firma Schuessler Plan Inżynierzy Sp. z o.o. Termin realizacji zamówienia to 29 miesięcy. 
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Celem opracowania STEŚ jest dostarczenie wszelkich informacji koniecznych do wyboru optymalnego 

wariantu trasy. Opracowanych zostanie kilka wariantów przebiegu trasy, które następnie zostaną poddane 

analizie pod kątem wysokości nakładów, czasu realizacji, uwarunkowań lokalnych, ochrony przyrody  

i zabytków. W ramach dotychczasowych prac zrealizowane zostało Studium korytarzowe, analiza  

i prognoza ruchu oraz materiały do audytu BRD (Bezpieczeństwa Ruchu Drogowego). We wrześniu 2019 

r. przedstawione zostały przez projektantów proponowane korytarze przebiegu drogi S16, w liczbie 6.  

W wyniku kolejnych bardziej szczegółowych analiz i prac projektowych wyznaczone zostały propozycje 

konkretnych wariantów przebiegu drogi (3 warianty). Warianty te zostały w październiku 2020 r. 

udostępnione szerokiej publiczności. 

Należy podkreślić, że na etapie procesu przygotowawczego zostanie również przeprowadzona szeroko 

zakrojona akcja informacyjna, w ramach, której zainteresowane podmioty, zarówno jednostki samorządu 

terytorialnego jak i osoby prywatne będą mogły zgłosić swoje uwagi, wnioski i postulaty, co do realizacji 

zadania. Taka akcja rozpoczęła się 26 października i trwała do 4 grudnia 2020 r. W jej ramach wszystkie 

zainteresowane osoby, podmioty i samorządy, mogły zapoznać się z dotychczas opracowaną 

dokumentacją oraz wskazanymi propozycjami wariantów przebiegu drogi oraz złożyć swoje uwagi, 

wnioski czy też spostrzeżenia. 

W trakcie prac projektowych dotyczących analizy poszczególnych wariantów napotkano na szereg 

aspektów związanych m.in. z kolizją drogi z zabytkiem architektury militarnej – Twierdzą Osowiec, 

bliskim sąsiedztwem linii kolejowej (dostosowanie do dużych prędkości), kolizją z terenem zamkniętym 

MON (brak zgody wejścia na tereny wojskowe i konieczność zachowania pasa ochronnego) oraz 

przejściem przez tereny Biebrzańskiego Parku Narodowego. 

Mając na uwadze powyżej wskazane uwarunkowania oraz w celu uzyskania możliwości porównania 

różnych rozwiązań komunikacyjnych w zakresie poprowadzenia drogi ekspresowej S16, stanowiącej 

połączenie dwóch międzynarodowych szlaków komunikacyjnych, tj. Via Carpatia i Via Baltica, 

GDDKiA zleciła opracowanie dodatkowego wariantu alternatywnego przebiegu przedmiotowej drogi 

(wariant 4), przebiegającego częściowo w korytarzu istniejącej drogi krajowej nr 8 Raczki-Augustów-

Korycin. W związku z tym obecnie nie są uzasadnione zmiany w zakresie rozpatrywanych wariantów. 

W tym miejscu należy także wskazać, że zarówno do GDDKiA jak i Ministerstwa dociera bardzo dużo 

opinii i wniosków od lokalnych władz samorządowych: gmin, miast oraz powiatów, opowiadających się 

za przebiegiem drogi S16 w korytarzu zbliżonym do istniejącej rogi krajowej nr 65, czyli Ełk-Grajewo-

Knyszyn. 

Odnosząc się do problematyki określenia przebiegu przedmiotowej drogi, jego kształtu oraz sposobu 

powiązania z siecią dróg krajowych jak i terenami przyległymi uprzejmie informuję, że zastosowanie 

mają przepisy ustawy z dnia 3 października 2008 r. o udostępnianiu informacji o środowisku i jego 

ochronie, udziale społeczeństwa w ochronie środowiska oraz o ocenach oddziaływania na środowisko 

(Dz. U. z 2017 r. poz. 1405 z późn. zm.). Zgodnie z przepisem art. 79 ust. 1 tej ustawy, przed wydaniem 

decyzji o środowiskowych uwarunkowaniach organ właściwy do jej wydania zapewnia możliwość 

udziału społeczeństwa w postępowaniu, dzięki czemu wszystkie zainteresowane podmioty mogą składać 

wnioski dotyczące przedmiotu postępowania. 

Ostateczne rozstrzygnięcia dotyczące określenia i wyboru wariantu przebiegu drogi ekspresowej S16 

zostaną podjęte przez odpowiedni organ administracji publicznej, w tym wypadku Regionalnego 

Dyrektora Ochrony Środowiska, w toku postępowania administracyjnego, i znajdą odzwierciedlenie  

w treści wydanej decyzji o środowiskowych uwarunkowaniach realizacji przedsięwzięcia. 

Również na etapie postępowania administracyjnego w przedmiocie określenia środowiskowych 

uwarunkowań realizacji przedsięwzięcia, organ prowadzący postępowanie przeprowadzi konsultacje 

społeczne, w ramach, których wszystkie zainteresowane podmioty będą mogły składać swoje uwagi, 

wnioski i postulaty, do których organ i inwestor się odniosą. 
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Należy także wskazać, że w ramach opracowanej dokumentacji inwestor przedstawia kilka 

alternatywnych wariantów przebiegu drogi, dokonuje ich oceny w oparciu o takie same kryteria, w tym 

kryterium ekonomiczne, techniczne, społeczne i środowiskowe, a we wniosku o wydanie decyzji o 

środowiskowych uwarunkowaniach wskazuje jedynie wariant preferowany, który w jego ocenie jest 

najbardziej korzystny w oparciu o przeprowadzone analizy. Ostatecznego kreślenia wariantu przebiegu 

drogi zaś dokonuje odpowiedni organ administracji publicznej. 

Uprzejmie informuję, że cała dokumentacja oraz analizy na etapie procesu przygotowawczego 

realizowane są w oparciu i na podstawie obowiązujących przepisów prawa oraz przy wykorzystaniu 

procedur i dotychczasowych wieloletnich doświadczeń GDDKiA, w sposób szczegółowy, transparentny  

i uwzględniający wszelkie możliwe czynniki. Poprawność wszystkich analiz przeprowadzonych na etapie 

procesu przygotowawczego i zawartych w złożonej dokumentacji, w szczególności w raporcie 

oddziaływania na środowisko, zostanie zweryfikowana i poddana szczegółowej analizie przez organ 

prowadzący postępowanie, i znajdzie odzwierciedlenie w treści decyzji administracyjnej. 

Jednocześnie należy zauważyć, że budowa drogi ekspresowej jest przedsięwzięciem bardzo złożonym, 

wymagającym odpowiedniego czasu do realizacji oraz obwarowanym wieloma rygorami prawnymi, 

proceduralnymi i standardami technologicznymi. Szczególną rolę w tym procesie zajmuje etap 

przygotowawczy, którego odpowiednio dobre i dokładne przeprowadzenie (dobra, dokładna  

i szczegółowa dokumentacja) pozwala na uniknięcie wielu niepotrzebnych sytuacji w przyszłości, które 

mogą mieć negatywny wpływ na terminową realizację zadania. 

Dodatkowo uprzejmie informuję, że obecnie wdrażany jest do realizacji Program budowy 100 obwodnic 

na lata 2020 – 2030. Na liście ww. Programu znalazły się obwodnice Suchowoli, Sztabina i Białobrzeg  

w ciągu drogi krajowej nr 8, które są traktowane jako priorytety na tym ciągu. Zakończył się już proces 

szerokich konsultacji Programu. Obecnie trwa opracowywanie strategicznej oceny oddziaływania na 

środowisko. Po przyjęciu Programu przez Radę Ministrów zabezpieczone zostaną środki na realizację 

100 wskazanych inwestycji, w tym obwodnic Suchowoli, Sztabina i Białobrzegów. 

W przypadku obwodnic Suchowoli i Sztabina w grudniu 2020 r. ogłoszone zostały przetargi na wybór 

wykonawców, zaś w przypadku obwodnicy Białobrzegów, ze względu na konieczność wcześniejszego 

opracowania Koncepcji programowej, ogłoszenie przetargu na wybór wykonawcy planowane jest na  

I kwartał 2022 roku. Roboty budowlane będą realizowane w latach 2023 – 2025 w przypadku obwodnic 

Suchowoli i Sztabina oraz 2025 – 2027 w przypadku obwodnicy Białobrzegów. 

Dzięki budowie obwodnic nastąpi poprawa bezpieczeństwa mieszkańców, odciążenie układu 

komunikacyjnego i zwiększenie przepustowości drogi krajowej nr 8 pomiędzy Białymstokiem  

a Augustowem. Inwestycje poprawią również warunki i bezpieczeństwo przejazdu dla ruchu 

dalekobieżnego i regionalnego na drodze Białystok - (granica państwa). Obwodnice będą stanowić ważny 

element układu komunikacyjnego Podlasia, jak również uzupełnienie realizowanej trasy Via Carpatia.  

Z poważaniem Agnieszka Krupa Zastępca Dyrektora Departamentu Dróg Publicznych”. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – odczytał również stanowisko Podlaskiego Zespołu 

Parlamentarnego w sprawie uzupełnienia sieci dróg ekspresowych na terenie województwa podlaskiego  

o drogę szybkiego ruchu na odcinku Białystok – Augustów: „Podlaski Zespół Parlamentarny  

z satysfakcją stwierdza fakt przyśpieszenia w ciągu ostatnich lat budowy dróg szybkiego ruchu na terenie 

województwa podlaskiego, które mają szczególne znaczenie dla rozwoju cywilizacyjnego tej części 

Polski. Inwestycje drogowe w ciągach komunikacyjnych S8, S61 Via Baltica, S19 Via Carpatia, S16, 

którym towarzyszy modernizacja dróg wojewódzkich, powiatowych i gminnych, przy wsparciu 

rządowego programu Fundusz Dróg Samorządowych stwarzają szanse na wyrównanie wieloletnich 

zaniedbań w tej dziedzinie w stosunku do innych obszarów Polski i Europy. 

Podlaski Zespół Parlamentarny akceptuje i popiera realizowane i planowane rozwiązania związane  

z budową wyżej wymienionych dróg ekspresowych. Jednocześnie Podlaski Zespół Parlamentarny wnosi 

o uzupełnienie sieci dróg szybkiego ruchu w województwie podlaskim o budowę odcinka Białystok – 
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Augustów według parametrów drogi ekspresowej i podjęcie przez Radę Ministrów stosownej korekty 

rozporządzenia Rady Ministrów w sprawie sieci autostrad i dróg krajowych. 

We wcześniejszych planach odcinek ten przewidziany był jako droga ekspresowa, lecz zostało to 

zmienione rozporządzeniem Rady Ministrów z 20 października 2009 roku (Dz. U. Nr 187, poz. 1446)  

w związku ze zmianą przebiegu dróg ekspresowych, w tym trasy Via Baltica. Grozi to w przyszłości 

wykluczeniem komunikacyjnym znacznej części obszaru województwa podlaskiego. Droga krajowa nr 8 

w ramach budowy dróg ekspresowych w Polsce powinna zostać przebudowana do parametrów drogi 

szybkiego ruchu wzdłuż całego jej przebiegu na terytorium Rzeczypospolitej Polskiej.  

Odcinek drogi Białystok – Augustów stanowi najkrótsze połączenie budowanej drogi ekspresowej S19 

Via Carpatia, drogi ekspresowej S8 z Warszawy do Białegostoku oraz miasta Białystok i aglomeracji 

białostockiej w ruchu międzynarodowym z krajami bałtyckimi, a także stolicy regionu z Augustowem 

jako ważnym w tej części kraju ośrodkiem turystyczno-uzdrowiskowym oraz Suwałkami jako drugim, co 

do wielkości miastem w województwie podlaskim.  

Istotnym argumentem przemawiającym za powyższym rozwiązaniem jest duże natężenie ruchu pojazdów 

na tym odcinku DK nr 8, które według danych Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w lipcu 

2020 roku wyniosło średnio 14 644 pojazdy na dobę, z czego znaczną część stanowił ruch samochodów 

ciężarowych.  

Podlaski Zespół Parlamentarny stoi na stanowisku, że powinny zostać uwzględnione liczne wystąpienia 

samorządowców, organizacji gospodarczych i obywateli w sprawie konieczności uzupełnienia sieci dróg 

ekspresowych o odcinek Białystok – Augustów, przy zachowaniu w jej ramach drogi ekspresowej S16 na 

odcinku Knyszyn – Ełk. 

Podlaski Zespół Parlamentarny zwraca się do Prezesa Rady Ministrów oraz Ministra Infrastruktury  

o uwzględnienie niniejszego stanowiska w działaniach Rządu w celu zapewnienia pełnej funkcjonalności 

i spójności sieci dróg szybkiego ruchu w Polsce, w tym w województwie podlaskim. 

Podpisani:  Poseł  Mieczysław Baszko,  Senator Jacek Bogucki, Poseł  Eugeniusz Czykwin, Senator  

Mariusz Gromko, Poseł Lech Kołakowski, Senator Marek Komorowski, Poseł Stefan Krajewski, 

Poseł Paweł Krutul, Poseł Dariusz Piontkowski, Poseł . Krzysztof Truskolaski, Poseł Robert Tyszkiewicz, 

Poseł  Jarosław Zieliński”. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – życzył wszystkim mieszkańcom Gminy spokojnych, 

zdrowych Świąt Wielkanocnych, stosując się do zaleceń epidemiologicznych. Wszystkiego dobrego. 
 

Pkt 18. Zakończenie obrad. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – stwierdził, że porządek sesji został wyczerpany  

i poinformował, że protokół z dzisiejszej sesji zostanie sporządzony i wyłożony do publicznego wglądu 

na 3 dni przed terminem kolejnej sesji w pokoju Nr 1 w Urzędzie Gminy Raczki oraz w Biuletynie 

Informacji Publicznej Gminy Raczki.  

Podziękował Wójtowi, Radnym, pracownikom Urzędu Gminy za udział w obradach Rady Gminy. 
 

„Zamykam XX Sesję Rady Gminy Raczki”. 
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